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Jeszcze niedawno rząd zapowiadał 
rekordowe pieniądze dla Polski 

w ramach Krajowego Planu 
Odbudowy. Chodzi o ponad 150 mld 
złotych na inwestycje i wzmocnienie 
gospodarki, szpitale, transport czy 
zieloną transformację miast. Do tej 
pory jednak pieniędzy nie ma. Czy 

to oznacza, że rząd RP zrezygnował 
z przeznaczonych dla Polski środków 

z Unii Europejskiej?

Gdzie są TE pieniądze?
Samorząd owcy z Pomorza pytają  

rząd o K rajowy Plan Odbudowy

Aleksander Olszak

5 Po pomorskich 
torach pojadą nowe 
pociągi

6 Marszałek Struk 
o podręczniku  
do HiT:  
„To ideologicznie 
zniekształcony 
obraz świata”

7 Brusy  
w czarno-żółtych 
barwach

8 Przyjedź  
do Debrzna  
na Pomorskie  
Święto Plonów  
 

13 Złote Pinezki dla 
cudów natury 
w województwie 
pomorskim

15 Stocznia to nie 
tylko nazwa, 
Stocznia to ludzie
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Gdzie są TE pieniądze?
Samorząd owcy z Pomorza pytają  

rząd o K rajowy Plan Odbudowy

Co się dzieje z KPO?
Na akcję promocyjną 

zapowiadającą przyznanie 
Polsce rekordowych pienię-
dzy z Unii Europejskiej rząd 
wydał 10 mln zł.

– Tymczasem w ostatnich 
dniach docierają do nas coraz 

liczniejsze i bardzo niepokojące 
wypowiedzi polityków Prawa 
i Sprawiedliwości stwierdzające, 
że powinniśmy się powoli pogo-
dzić z utratą środków z Krajo-
wego Planu Odbudowy – mówił 
Mieczysław Struk, marszałek 
województwa pomorskiego.

O pieniądze z KPO 
pytał rząd marsza-
łek województwa 
pomorskiego Mie-
czysław Struk oraz 

pomorscy samorządowcy pod-
czas specjalnej konferencji 
prasowej w sierpniu br.

Chodzi o około 100 
mld zł w dotacjach oraz 50 
mld zł w pożyczkach. Pienią-
dze te miały wzmocnić pol-
ską gospodarkę. Wsparcia 
w ramach KPO nie zastąpią 
inne środki unijne, takie jak 
np. Fundusze Europejskie dla 
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Pomorza. Środki te miały się 
bowiem uzupełniać.

– Dziś w imieniu i w in-
teresie naszych mieszkańców 
pytamy premiera Morawiec-
kiego i cały rząd, gdzie są te 
miliardy złotych i czy prawdą 
jest, że podjęto już decyzję 
o rezygnacji z KPO? – pytał 
marszałek Struk.

Ile pieniędzy stracimy?
Jak ocenia Komisja Euro-

pejska Krajowy Plan Odbu-
dowy oraz pozostałe środki 
na rzecz odbudowy mogą 
zwiększyć PKB Polski o nawet 
1,8 proc.

– Te środki są Polsce, ale 
w szczególności osłabionym fi-
nansowo samorządom bardzo 
potrzebne – zaznaczała Alek-
sandra Dulkiewicz, prezydent 
Gdańska.

A trzeba podkreślić, że sa-
morządy miały być beneficjen-
tami około 30 proc. środków.

– Rząd rezygnując z KPO 
nie zrealizuje inwestycji w ob-
szarze efektywności energetycz-
nej i zielonych źródeł energii. 
Na wymianę źródeł ciepła 
w KPO przeznaczonych jest aż 
14,4 mld zł. Premier nawołuje 
do ocieplania budynków, ale 
władza nie robi nic, aby wes-
przeć w tym Polaków – mówiła.

Turystyka jest dla naszego 
regionu jedną z najważniej-
szych dziedzin gospodarki.

– Dwa miliardy, pięć czy 
sześć miliardów? To właśnie 
jest pytanie, ile polski rząd chce 
ukraść przedsiębiorcom. Jesień 
2002 r. to czas niszczenia sa-
morządów i przedsiębiorczości 
– podkreślał Jacek Karnowski, 
prezydent Sopotu. – Pandemia 
szczególnie dotknęła firmy tu-
rystyczne. Tymczasem przed-
siębiorcy branży czasu wolnego 
nie otrzymają 2,2 mld zł dotacji 
na wyjście z kryzysu po pande-
mii – dodał.

Bez Krajowego Planu Od-
budowy nie będzie także moż-
liwe oczyszczenia dna Bałtyku 
z niebezpiecznych substancji 
(na to przeznaczone było 900 
mln zł).

– Niefrasobliwa polityka 
rządu uderza w bezpieczeń-
stwo i zdrowie mieszkań-
ców.  Bez wsparcia pozostaną 
szpitale powiatowe. Na ich 
modernizację i wyposażenie 
było 672 mln zł pożyczek – 
podkreślał Leszek Sarnowski, 
starosta sztumski.

Dobro mieszkańców  
czy rządu?

Jeszcze niedawno wszy-
scy byli przekonani, że do 
największych problemów 
z Krajowym Planem Odbu-
dowy należy opóźnienie jego 
wdrażania.

– Pierwsze inwestycje 
miały uzyskać wsparcie jesz-
cze w 2020 r. Ta zwłoka nie 

wpływa bezpośrednio na utra-
tę środków. Wpływa jednak na 
to, że musimy środki wydać nie 
w ciągu 6 lat, a w 4 lata – pod-
kreślał Struk. – W przypadku 
dużych inwestycji infrastruk-
turalnych czy kupowania no-
wego taboru kolejowego to zbyt 
krótki czas. Możemy po prostu 
nie zdążyć – dodał.

Przez coraz dłuższą zwłokę 
Polska utraciła już 18 mld zł 
zaliczki na inwestycje. Warto 
też dodać, że przez inflację 
wartość KPO już spadła. To 
już nie 150 mld zł, a około 
120 mld zł.

– Możemy to nazwać nie-
udolnością rządu. Jest takie 
powiedzenie, że rząd się wyży-
wi. I faktycznie rządzący myślą 
dziś tylko o sobie i interesach 
partyjnych, a co z mieszkańca-
mi. Czy ważniejsze jest utrzy-
manie władzy przez PiS, czy 
dobro mieszkańców Polski? – 
pytał marszałek Struk.

Gdzie są TE pieniądze?3
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UMOWA PODPISANA:

Po pomorskich torach 
pojadą nowe pociągi

Umowę z f irmą 
NWEAG podpisali 
marszałkowie wo-
jewództwa pomor-
skiego Mieczysław 

Struk i Leszek Bonna oraz 
prezes nowosądeckiego zakła-
du Zbigniew Konieczek. 

Miejsce podpisania umowy 
nie było przypadkowe. Odby-
ło się ono na pokładzie 46 let-
niego pojazdu EN57, który cały 
czas wozi pasażerów. – Chcemy 
konsekwentnie rozwijać kole-
jowy transport na Pomorzu 
i zwiększać komfort podró-
ży. Dlatego kupujemy kolejne 
nowoczesne pociągi – mówił 
Mieczysław Struk, marszałek 
województwa pomorskiego. 

Nowe pociągi będą klimaty-
zowane, obniżona podłoga 
ułatwi podróż osobom z nie-
pełnosprawnościami. Bezpie-
czeństwo zapewni monitoring. 
Na pokładzie będzie też wi-fi. 

Podpisana umowa obej-
muje dostawę dwóch wielo-
członowych, elektrycznych 
zespołów trakcyjnych. Kiedy 
pociągi przyjadą na Pomorze? 
– Jesteśmy w stanie dostarczyć 

Aleksander Olszak

pierwszy pojazd pod koniec 
2023 r. – zapowiada prezes 
NEWAG Zbigniew Konieczek. 

Jest też szansa, że nowych 
pociągów będzie dużo więcej.  
Zawarta umowa przewiduje bo-
wiem tzw. prawo opcji. – Cho-
dzi o to, że możemy zwiększyć 
zamówienie o kolejnych 29 po-
jazdów. Będzie to jednak zależeć 
od uzyskania unijnego dofinan-
sowania – wyjaśnia marszałek 
Struk. – Liczyliśmy na pienią-
dze z Krajowego Planu Odbu-
dowy. Niestety przez politykę 
rządu tego wsparcia możemy 
nie uzyskać – dodaje. 

Jeśli dofinansowanie zosta-
nie przyznane w ramach pro-
gramu Fundusze Europejskie 
dla Pomorza na lata 2021-2027, 
to wartość zamówienia wynie-
sie łącznie ponad 1,1 mld zł.  
Kolejowa inwestycja sprawi, 
że w ciągu kilku lat może udać 
się całkowicie wymienić tabor 
w województwie pomorskim.

POMORSKIE KOCHA KOLEJ!
W sierpniu Urząd Transportu Kolejowego opublikował coroczny raport z funkcjonowania rynku kolejowego w Polsce. Województwo pomorskie 
niezmiennie utrzymuje w nim pierwsze miejsce. W 2021 r. wskaźnik wykorzystania kolei na Pomorzu wyniósł 19,9 – z kolei skorzystało w naszym 
regionie 46,7 mln podróżnych. Na drugim miejscu na podium uplasowało się, liczące dużo więcej mieszkańców, województwo mazowieckie (13,6), 
a na trzecim Dolny Śląsk (7,8). Wskaźnik dla województwa pomorskiego jest też o prawie 3 razy wyższy niż średnia ogólnopolska.

Dwa nowe elektryczne 
zespoły trakcyjne, 

które kupi samorząd 
województwa 

pomorskiego, będą 
wozić pasażerów na 

Pomorzu. Pociągi 
będą kosztować 
prawie 70 mln zł. 

Jest też przewidziana 
opcja na dokupienie 

dodatkowych 
29 pojazdów.
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MARSZAŁEK STRUK O PODRĘCZNIKU DO HIT:

„To ideologicznie 
zniekształcony 
obraz świata”

Marszałek woje-
wództwa pomor-
skiego Mieczysław 
Struk jest prze-
wodniczącym 

Pomorskiej Rady Oświato-
wej. Członkami rady m.in. 
są reprezentanci dyrektorów 
szkół, uczniów i rodziców oraz 
lokalnych samorządów 
i pracodawców środowisk 
akademickich.

Zmiany w progra-
mach nauczania są jak 
najbardziej zrozumiałe. 
Współczesna szkoła musi 
dostosowywać się do 
zmieniających się realiów. 
Jednak zmiany wprowa-
dzane obecnie, a związa-
ne z nowym przedmiotem, 
który zastąpi wiedzę o spo-
łeczeństwie budzą kon-
trowersje. Już na etapie 
prac legislacyjnych zwią-
zanych z wprowadzeniem 
do polskich szkół nowe-
go przedmiotu historia 
i teraźniejszość samorząd 
województwa pomorskiego 
zgłaszał liczne zastrzeżenia.

– Zwracaliśmy uwagę na 
wybiórcze dobieranie prezen-
towanych faktów, marginali-
zowanie historii powszechnej 
i całkowite pominięcie wąt-
ków dotyczących podstawowej 
wiedzy potrzebnej młodym 
obywatelom – wyjaśnia 

w stanowisku marszałek 
Struk. – Forsowanie przez 
ministra edukacji i nauki 
własnego światopoglądu oraz 
jednostronnej wizji histo-
rii Polski przyczyniło się do 
przyjęcia zapisów budzących 
fundamentalne wątpliwości 
– dodaje.

Publikacja „Historia i Te-
raźniejszość. Podręcznik dla 
liceów i techników. Klasa 1. 
1944-1979” to książka, która 
również w opinii ekspertów 
zawiera treści budzące liczne 
kontrowersje.

– Publikacja jest eduka-
cyjnie bezużyteczna i szko-
dliwa. Szczególnie bulwersują 

Aleksander Olszak

fragmenty podręcznika, go-
dzące wprost w poczucie god-
ności i uczucia wielu Polek 
i Polaków – czytamy w sta-
nowisku marszałka Struka. 

Czy nauczyciele z Pomo-
rza będą uczyć dzieci z tego 
podręcznika?

– Zwracam się do wszyst-
kich nauczycieli w naszym 
regionie, by pamiętali 
o misji swojego zawodu. 
Chcę przypomnieć, że 
istotą Waszego powołania 
jest zapewnienie każde-
mu uczniowi warunków 
do rozwoju w oparciu 
o zasady solidarności, 
demokracji, tolerancji, 
sprawiedliwości i wolno-
ści – pisze marszałek.

Marszałek apeluje, 
by nauczyciele nie korzy-
stali z podręcznika prof. 
Roszkowskiego. W za-
mian prowadzone przez 
samorząd województwa 
pomorskiego placów-
ki: Pomorskie Centrum 

Edukacji Nauczycieli, Pomor-
ska Biblioteka Pedagogiczna 
w Gdańsku oraz w Słupsku 
oraz Pomorski Ośrodek Do-
skonalenia Nauczycieli szyb-
ko przygotują i udostępnią 
materiały dydaktyczne i źró-
dłowe do zrealizowania tre-
ści programowej nowego 
przedmiotu.

Nie milkną kontrowersje 
dotyczące podręcznika 
do przedmiotu historia 

i teraźniejszość, z którego 
od 1 września 2022 r. mają 
korzystać uczniowie szkół 

ponadpodstawowych.  
To przedmiot, który zastąpi 
wiedzę o społeczeństwie. 
Marszałek województwa 
pomorskiego Mieczysław 

Struk zwrócił się 
z apelem do nauczycieli, 
aby dla dobra uczniów 

nie korzystali z podręcznika 
prof. Wojciecha 
Roszkowskiego.

Brusy  
w czarno-żółtych 

barwach
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Było kolorowo, radośnie, 
gwarno i słonecznie. 
Tysiące Kaszubów z całego 
świata w sobotę, 30 lipca 
przyjechało Transcassubią, 
samochodami i autokarami 
do Brus, aby uczestniczyć 
w XXIII Światowym 
Zjeździe Kaszubów.

Brusy  
w czarno-żółtych 

barwach
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P omorskie Święto Plo-
nów to symboliczne 
zwieńczenie okresu 
żniwnego na terenie 
województwa pomor-

skiego. Tegoroczna edycja jest 
kontynuacją organizowanych 
od lat dożynek wojewódzkich. 
Po raz pierwszy jest to święto 
dwudniowe. Na wrześniowy 
weekend 17 i 18 września 2022 
r. do Debrzna zjadą przedstawi-
ciele całego Pomorza, prezen-
tujący lokalną kulturę, tradycję 
oraz bogactwo kulinarne całego 
regionu. Dożynki to wspania-
ła okazja do pokazania dzie-
dzictwa kulturowego regionu 
poprzez kultywowanie lokalne-
go folkloru. Podczas dożynek 
odbędzie się tradycyjny Woje-
wódzki Konkurs na Wieniec 
Dożynkowy oraz Konkurs na 
Najlepszą Prezentację Powia-
tu. Zorganizowany zostanie 
też Kongres Wsi Pomorskiej, 
który będzie okazją do dysku-
sji na temat przemian, jakie 
zaszły na pomorskiej wsi oraz 
w rolnictwie, jak również o pro-
blemach, szansach i perspekty-
wach dla obszarów wiejskich 
i ich mieszkańców. Odbędzie 
się także Dożynkowa Sparta-
kiada o Puchar Marszałka Wo-
jewództwa Pomorskiego.  

Najpiękniejszy  
wieniec dożynkowy

Od kilkunastu lat pomorską 
tradycją jest konkurs na naj-
piękniejszy wieniec dożynkowy, 
który organizowany jest podczas 
dożynek wojewódzkich. Wień-
ce mogą być  zrobione z kwia-
tów, zboża, płodów rolnych, czy 

Przyjedź do De brzna  
na Pomorskie Ś więto Plonów

Koncerty, konkursy oraz 
specjały pomorskiej 

kuchni i lokalne 
rękodzieło. To tylko 
niektóre atrakcje, 

jakie przez dwa dni, 
17 i 18 września 2022 r. 

będą czekać na Was 
w Debrznie. A to wszystko 
w ramach Pomorskiego 

Święta Plonów. 

Katarzyna  
Piotrowska-Turnowiecka
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Przyjedź do De brzna  
na Pomorskie Ś więto Plonów

roślin uprawianych w regionie. 
Ale nie wolno stosować plastiku, 
styropianu czy sztucznych kwia-
tów. Z czego będzie tegoroczny? 
O tym przekonamy się w drugim 
dniu Pomorskiego Święta Plo-
nów w niedzielę, 18 września. 
Zdobywca pierwszego miejsca 
otrzyma 3 tys. zł, za drugie miej-
sce przyznana zostanie nagroda 
w wysokości 2 tys. zł., a za trzeci 
stopień podium 1500 zł. Przewi-
dziano również trzy wyróżnienia 
po 500 zł

Najlepszy powiat
Na dożynkach w Debrznie 

po raz pierwszy odbędzie się też 
konkurs na najlepszą prezen-
tację powiatu. Powstanie Mia-
steczko Powiatów. Powiat, który 
przygotuje najlepsze stoisko, 
prezentując tradycje kulturowe 
i kulinarne, otrzyma pamiątko-
wą statuetkę i zaszczytny tytuł 
pierwszego zwycięzcy konkursu 
Najlepsza Prezentacja Powiatu. 
– Konkurs ma na celu aktywiza-
cję społeczności, kultywowanie 
i upowszechnianie tradycji, oby-
czajów, promowanie lokalnego 

rzemiosła i produktów tradycyj-
nych – mówi Józef Sarnowski, 
wicemarszałek województwa 
pomorskiego. Okazją do tego 
będzie właśnie Miasteczko Po-
wiatów. Oceniane będą cztery 
punkty. – To aranżacja stoiska, 
zaangażowanie mieszkańców 
w realizację prezentacji, pro-
mocja powiatu, jego historii, 
tradycji i rozwoju oraz prezen-
towany program artystyczny 
– wylicza Krzysztof Pałkowski, 
dyrektor Departamentu Śro-
dowiska i Rolnictwa UMWP. 
Zwycięzca konkursu ogłoszony 
zostanie w niedzielę, 18 wrze-
śnia 2022 r. Otrzyma statuetkę 
i pamiątkowy dyplom. 
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POWSTANIE MŁODZIEŻOWY  
SEJMIK WOJEWÓDZTWA POMORSKIEGO

Młodzi mają głos!

Decyzję o utworze-
niu młodzieżowe-
go sejmiku podjęli 
radni województwa 
podczas XLV sesji 

Sejmiku Województwa Po-
morskiego. Uchwała została 
przyjęta jednogłośnie. Celem 
działania młodzieżowego 
sejmiku ma być rozwijanie 
i upowszechnianie idei samo-
rządności oraz zwiększenie ak-
tywności obywatelskiej wśród 
młodzieży.

mogą być uczniowie szkół 
ponadpodstawowych, w wieku 
15-19 lat, którzy mieszkają 
w województwie pomorskim. 
Muszą oni mieć rekomenda-
cję młodzieżowej rady gminy, 
samorządu uczniowskiego lub 
organizacji pozarządowej pra-
cującej z młodzieżą. Oceny na-
desłanych kandydatur będzie 
dokonywać specjalna komi-
sja składająca się z 3 radnych 
województwa, przewodni-
czącego SWP oraz marszałka 
województwa. Listę radnych 
młodzieżowego sejmiku za-
twierdzi Zarząd Województwa 
Pomorskiego. Kadencja radne-
go MSWP trwa rok i rozpoczy-
na się 1 października.

Jak będzie działać sejmik?
Młodzi radni obradować 

będą na sesjach. Te zwoływane 

Aleksander Olszak

Młodzieżowy Sejmik 
na Pomorzu będzie 

organem inicjatywnym, 
wnioskodawczym oraz 

konsultacyjno-doradczym 
dla organów samorządu 
województwa. Zasiądzie 

w nim 33 młodych 
radnych.

będą nie rzadziej niż raz na 
pół roku. Inicjatywa uchwa-
łodawcza przysługiwać będzie: 
przewodniczącemu sejmiku, 
komisjom oraz grupie co naj-
mniej 5 radnych. Komisje 
młodzieżowego sejmiku będą 
działać analogicznie do sej-
miku województwa. Sejmik 
będzie mógł wydawać opinie 
prezentujące stanowisko czy 
przyjmować apele wzywające 
do podjęcia określonych dzia-
łań. Radni MSWP będą mogli 
także kierować wnioski do Sej-
miku Województwa i Zarzą-
du Województwa o podjęcie 
inicjatywy uchwałodawczej. 
Młodzieżowemu sejmikowi 
przysługiwać będzie też prawo 
przedstawiać organom samo-
rządu województwa opinii 
o projektach uchwał dotyczą-
cych młodzieży.

– To historyczna decyzja. 
Tworząc Młodzieżowy Sejmik 
Województwa Pomorskiego 
dajemy młodym Pomorzanom 
możliwość większego wpły-
wu na kreowanie regional-
nej polityki – mówiła Danuta 
Rek, przewodnicząca Komi-
sji Nauki, Edukacji, Kultury 
i Sportu SWP, prezentując 
projekt uchwały.

Dla młodych osób man-
dat radnego będzie doskonałą 
okazją do zwiększenia umie-
jętności społecznych czy pracy 
w grupie. To również szansa na 
pogłębienie wiedzy dotyczącej 
funkcjonowania samorządu 
terytorialnego.

Młodzi radni
Kandydatem na radne-

go Młodzieżowego Sejmiku 
Województwa Pomorskiego 
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Aleksander Olszak

W Żukowie powstanie 
specjalna baza treningowa 

dla strażaków

Strażacy ochotnicy to 
profesjonaliści. Ale 
skuteczność ich działa-
nia zależy nie tylko od 
sprzętu, który posia-

dają, ale również od systema-
tycznych treningów i szkoleń. 
I to właśnie w takich centrach 
szkoleniowych będą mogli 
doskonalić swoje umiejętno-
ści – podkreśla Mieczysław 
Struk, marszałek wojewódz-
twa pomorskiego.

W żukowskim kompleksie 
wybudowana zostanie 12 me-
trowa ścianka wspinaczkowa 
i plac ćwiczeniowy.

– Wszystko będzie tak 
zaprojektowane, aby przy-
ciągnąć do OSP młodych. 
Ośrodki będą bowiem służyć 
nie tylko strażakom, ale i całej 
lokalnej społeczności – dodaje 
marszałek.

Chodzi m.in. o promo-
cję sportu wśród młodzieży 

czy edukację z zakresu 
bezpieczeństwa.

Przykład współpracy
Budowa obiektu koszto-

wać będzie około 1,3 mln zł. 
Ale co istotne, inwestycja bę-
dzie finansowana nie tylko 
z budżetu gminy Żukowo. 
320 tys. zł pochodzi z powia-
tu kartuskiego. A 170 tys. zł to 
łączny wkład siedmiu gmin: 
Chmielna, Przodkowa, Kar-
tuz, Sierakowic, Somonina, 
Stężycy i Sulęczyna.

– Realizacją tego zadania 
chcemy pokazać dwie rzeczy. 
To że wszystkim nam zależy 
na bezpieczeństwie miesz-
kańców oraz to, że wiemy, 
że razem możemy zdziałać 
zdecydowanie więcej – pod-
kreślał Wojciech Kankowski, 
burmistrz gminy Żukowo.

300 tys. zł  przekazał 
samorząd województwa 

Plac ćwiczeniowy, tor 
przeszkód oraz 12 metrowa 

ścianka wspinaczkowa.  
Tak będzie wyglądać 

ośrodek szkolno-
treningowy dla strażaków 

z OSP, który powstanie 
w Żukowie. Inwestycja 
będzie możliwa dzięki 
wsparciu samorządu 

województwa pomorskiego, 
który przekazał gminie 

300 tys. zł.

pomorskiego w ramach pilo-
tażowego programu budowy 
kompleksów szkolno-trenin-
gowych dla ochotniczych stra-
ży pożarnych.

Pomagamy OSP
Samorząd województwa 

pomorskiego od wielu lat 
wspiera system ochotniczych 
straży pożarnych. Co roku 
przekazywane jest wsparcie 
finansowe na zakup sprzętu 
ratowniczo-gaśniczego. Tylko 
w 2022 r. wsparcie wysoko-
ści pół miliona złotych otrzy-
mało 214 jednostek OSP z 77 
gmin naszego województwa. 
Budowa centrów szkolno-
-treningowych to pilotażowy 
projekt. Realizowany będzie 
w Żukowie, Pruszczu Gdań-
skim oraz w Szemudzie. 
Każda z tych inwestycji otrzy-
mała wsparcie w wysokości 
300 tys. zł.
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TAKIEGO MUZEUM NIE MA NIGDZIE W POLSCE

Łebcz zaprasza do Muzeum 
Sportu Wiejskiego!

L udowe Zespoły Spor-
towe to organizacja 
o wieloletniej tradycji. 
W 2021 r. świętowała 
75-lecie istnienia.

– W tym czasie wychowała 
wielu znakomitych sportow-
ców. Zdobywców medali na 
mistrzostwach świata i olimpia-
dach – mówił podczas otwar-
cia Muzeum Sportu Wiejskiego 
Mieczysław Struk, marszałek 
województwa pomorskiego. – 
I właśnie dla pokazania tej hi-
storii, ofiarnej pracy działaczy 
LZS, ich wielu sukcesów na-
rodził się pomysł utworzenia 
Muzeum Sportu Wiejskiego 
– dodał.

Muzeum przedstawia doko-
nania ludzi sportu. To zarów-
no nazwiska z pierwszych stron 
gazet, jak i również ci, którzy na 
przestrzeni lat rywalizowali na 
boiskach i stadionach.

Aleksander Olszak

Medale, puchary 
proporczyki i wiele, wiele 
innych cennych pamiątek 

z imprez sportowych. 
Do tego dokumenty 
pokazujące historię 
Ludowych Zespołów 

Sportowych. To wszystko 
można zobaczyć w Łebczu 
w gminie Puck. Wystarczy 

odwiedzić otwarte 
niedawno Muzeum Sportu 

Wiejskiego.

LUDOWE ZESPOŁY SPORTOWE 
Organizacja powstała w 1946 roku. Wtedy to zarząd Samopo-
mocy Chłopskiej podjął decyzję o konieczności upowszechniania 
wychowania fizycznego wśród ludności wiejskiej. Uczestniczyli 
w tym przedwojenni działacze. Często to właśnie z ich inicjatywy 
powstawały kluby i związki sportowe. Z biegiem lat działalność 
LZS obejmowała nie tylko sport, ale i turystykę. Obecnie Ludowe 
Zespoły Sportowe działają nie tylko na terenach wiejskich. Kluby 
zrzeszone w LZS działają także w dużych miastach.
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– Chcemy, aby placówka łą-
czyła pokolenia i pokazywała, 
jak zmieniały się warunki spor-
towe w małych miejscowościach 
i lokalnych ogniwach LZS – 
mówią organizatorzy muzeum.

Na ekspozycji można obej-
rzeć wiele różnych pamiątek. 
Są puchary, proporce, ale i wy-
cinki z gazet opisujących starty 

i zwycięstwa sportowców z LZS. 
Są także historyczne stroje 
i sprzęt sportowy. Muzeum 
powstało w ciągu roku. Jego 
siedziba znajduje się w bu-
dynku starej szkoły podstawo-
wej w Łebczu, w gminie Puck. 
Wsparcia w tworzeniu muzeum 
udzielił również samorząd wo-
jewództwa pomorskiego.
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Złote Pinezki  
dla cudów natury 

w województwie 
pomorskim

K ażdego dnia publiko-
wanych jest ponad 
milion ocen, w któ-
rych użytkownicy 
map Google na całym 

świecie dzielą się swoimi wraże-
niami i opiniami. Można w nich 
znaleźć np. praktyczne infor-
macje o dostępności parkingów, 
warunkach na szlakach tury-
stycznych, a także wskazówki, 
czy w danym miejscu można 
spacerować z dziećmi w wózku 
lub zabrać na wyprawę psa. To 
właśnie na tej podstawie Go-
ogle wyłania laureatów plebi-
scytu Złote Pinezki.

W tegorocznej jego edycji 
zawężono kategorie polecanych 
miejsc do odwiedzenia w Polsce 
do obiektów przyrodniczych, 
a nie wszystkich atrakcji tu-
rystycznych. Tym sposobem 
przyznanych zostało 15 Złotych 
Pinezek – po pięć statuetek dla 
parków narodowych, parków 

krajobrazowych i rezerwatów 
przyrody. Aż trzy nagrodzone 
miejsca znajdują się w naszym 
regionie.

Słowiński Park Narodo-
wy znajduje się w środkowej 
części wybrzeża pomiędzy 
Łebą a Rowami. Jego symbo-
lem są ruchome wydmy, które 
przypominają pustynie. Jest to 
największy w Europie obszar 
wędrującego piasku liczący 
około 500 ha powierzchni. 
W obrębie parku znajdują się 
również jeziora Łebsko i Gard-
no, a także lasy i torfowiska, 
które wspólnie z wydmami 
tworzą niezapomniane kra-
jobrazy, chętnie odwiedzane 
przez turystów i miłośników 
fotografii. Ocena 4,8 na pod-
stawie 12 766 opinii.

Amatorzy rowerowych wy-
praw i niezapomnianych wido-
ków doceniają Kaszubski Park 
Krajobrazowy. Wiele szlaków 

wiedzie tu wokół słynnych je-
zior, przez gęste lasy i szczyty 
pagórków oraz klimatyczne 
wsie i miasteczka. W parku 
znajduje się również kilka 
wyjątkowych punktów wido-
kowych. Wśród szczególnie po-
lecanych przez użytkowników 
Map Google są Złota Góra i Ja-
strzębia Góra oraz punkt wido-
kowy w Sobótce. Ocena 4,7 na 
podstawie 7122 opinii.

Złotą Pinezką został od-
znaczona również Kępa Re-
dłowska w Gdyni, czyli jeden 
z pierwszych rezerwatów 
utworzonych w Polsce. Rezer-
wat obejmuje 120 ha i ciągnie 
się wzdłuż Zatoki Gdańskiej. 
Można tam zobaczyć niepowta-
rzalny krajobraz z lasem buko-
wym na klifowym brzegu. To 
zdecydowanie jeden z najpięk-
niejszych zakątków Wybrzeża. 
Ocena 4,8 na podstawie 5603 
opinii.

Marcin Szumny

To już druga edycja 
plebiscytu organizowanego 
na podstawie tysięcy ocen 

i opinii użytkowników 
i użytkowniczek 

korzystających z map 
Google. Złotymi Pinezkami 
wyróżniane są wyjątkowe 

i warte odwiedzenia 
miejsca w Polsce. 

W tym roku statuetkę 
otrzymały trzy obiekty 

z Pomorza: Słowiński Park 
Narodowy, Kaszubski 
Park Krajobrazowy 

oraz rezerwat przyrody 
Kępa Redłowska.
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Apel marszałka do 
Premiera RP w sprawie 
certyfikatu FSC

A pel do premiera 
Mateusza Mora-
wieckiego w spra-
wie rezygnacji 
z  cer tyf ikacj i 

lasów wystosował marszałek 
województwa pomorskiego 
Mieczysław Struk. W liście 
marszałek wyraża sprzeciw 
wobec podjętej przez Regio-
nalną Dyrekcję Ochrony Śro-
dowiska w Gdańsku decyzji 
o rezygnacji z certyfikowania 
lasów w systemie FSC.

– Rada ds. Zrównoważo-
nej Gospodarki Leśnej, która 
wydaje certyfikaty jest nieza-
leżnym podmiotem wyznacza-
jącym standardy w dziedzinie 
prowadzenia zrównoważonej 
gospodarki leśnej – czytamy 
w liście marszałka.

Certyfikat jest także po-
twierdzeniem, że drew-
no pochodzi z legalnego 
źródła i mówi, że Lasy Pań-
stwowe dbają o walory 
przyrodnicze, kulturowe i spo-
łeczne. Warto również dodać, 
że w 1996 r. RDLP w Gdańsku 

jako pierwsza w kraju uzyskała 
taki certyfikat.

Lasy Państwowe argu-
mentując decyzję o rezygnacji 
z certyfikacji FSC twierdzą, że 
„w przyszłości grozi to szere-
giem szkód w gospodarce leśnej 
oraz ograniczeniem dostępno-
ści drewna z polskich lasów na 
rynku wewnętrznym”.

– W mojej opinii jest to 
stwierdzenie całkowicie nie-
uprawnione. Misją FSC jest 
promowanie zrównoważonego 
leśnictwa. Dodatkowo w komu-
nikacie RDLP brak jest anali-
zy kosztów i korzyści decyzji 
z punktu widzenia pomorskiej 
gospodarki – pisze marszałek.

Podjęcie tak radykalnej de-
cyzji wymaga przeprowadzenia 
szerokich konsultacji z przed-
siębiorcami i mieszkańcami 
regionu.

– Pamiętajmy, że woje-
wództwo pomorskie zostało 
w 2017 r. mocno doświadczo-
ne przez nawałnicę, która po-
waliła tysiące hektarów lasów. 
Odejście od zasad FSC stwarza 

Aleksander Olszak

Regionalna Dyrekcja 
Ochrony Środowiska 

w Gdańsku chce 
zrezygnować 

z certyfikatu FSC. 
Taki krok to ryzyko 
niekontrolowanej 

wycinki lasów. Bez tego 
certyfikatu pomorska 

branża meblarska straci 
możliwość sprzedaży 

swoich wyrobów  
na wielu światowych 

rynkach. 

zagrożenie pogłębienia procesu 
utraty walorów przyrodniczych 
Trójmiejskiego Parku Krajo-
brazowego – czytamy w piśmie.

Polska branża meblarska 
jest światowym liderem w pro-
dukcji mebli.

– Tylko w województwie 
pomorskim działa ok. 5 tysięcy 
firm związanych z przemysłem 
drzewno-meblarskim. War-
tość tej produkcji to ok. 8 mld 
zł – wyjaśnia w liście marsza-
łek Struk. Warto pamiętać, że 
wielu kontrahentów wymaga 
od firm meblarskich uzyskiwa-
nia certyfikowanego surowca. 
– Brak dokumentu grozi ob-
niżeniem konkurencyjności 
firm nie tylko na polskim, ale 
i na zagranicznych rynkach, 
po prostu firmy stracą klien-
tów – dodaje.

W obecnej sytuacji gospo-
darczej, rekordowej inflacji 
czy rosnących kosztów surow-
ców i energii przełoży się to 
na znaczne pogorszenie sytu-
acji finansowej pomorskich 
przedsiębiorstw.
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NOWA WYSTAWA W EUROPEJSKIE CENTRUM SOLIDARNOŚCI

Stocznia to nie tylko 
nazwa, Stocznia to ludzie

G łówną osią wystawy 
jest człowiek, a cie-
kawy układ sceno-
grafii ukazuje po 
kolei często niezna-

ne fakty. Ekspozycja odsłania 
intymne wyznania, ukryte hi-
storie, wstydliwe i często pomi-
jane wątki. „Stocznia” została 
przygotowana w najdrobniej-
szych szczegółach, z ogromną 
dozą empatii i troski co spra-
wia, że zostaje nam w głowie 
długo po przekroczeniu bramki 
wyjściowej. 

Wszystko zaczęło się ponad 
150 lat temu, kiedy Gdańsk 
jeszcze pod zaborem pruskim, 
stał się obiektem zainteresowań 
władz. Wyjątkowe położenie 
miasta sprawiło, że miejsce 
stało się atrakcyjne pod wzglę-
dem przemysłu stoczniowego, 
a w kolejnych latach Stocznia 
Cesarska była chlubą i pamiąt-
ką znajdującą się na prawie 
każdej gdańskiej pocztówce 
od końca XIX wieku. Kolej-
ne dekady, to wzrost gospo-
darczy, przeplatany już wtedy 
strajkami, pokazującymi jak 
silną grupę potrafią stanowić 
stoczniowcy, walczący o swoje 
prawa. 

Okres powojenny to wę-
drówki przyszłych pracowni-
ków na północ, co obrazuje 
mapa migracyjna na ekspozycji. 
Nowi stoczniowcy przybywali 
do Gdańska z całej Polski, ale 
sam nasz region równie chęt-
nie zmierzał w tym kierunku 
i tutaj kumulował swoje na-
dzieje związane z przyszłością. 

Silnym elementem, który 
oddziałuje na emocje i wy-
obraźnię gości odwiedzających 

wystawę, są fragmenty poświę-
cone tragediom, które miały 
miejsce na terenie stoczni lub 
były z nią związane. Wybu-
dowane w Gdańsku U-Booty 
zniszczyły wiele brytyjskich 
okrętów. Celem gdańskiego 
U-Boota stał się również naj-
szybszy ówcześnie statek pa-
sażerski RMS Lusitania, który 
storpedowany poszedł na dno 
wraz z setkami cywili. Pamiątką 
tego wydarzenia jest tutaj bucik 
uratowanej z katastrofy małej 
dziewczynki. Historia tragicz-
nego w skutkach wypadku na 
statku „Maria Konopnicka”, 
również znalazła się na wy-
stawie. Do tragicznej histo-
rii stoczni zalicza się również 
pożar zakładowego przedszko-
la, a smutnym zapisem wystawy 
są pracownicy obozu Stutthoff, 
którzy zasilali swoją pracą dzia-
łalność stoczni, potrzebującej 
do pracy każdych rąk. O wszyst-
kich tych historiach możemy 
na miejscu przeczytać, wysłu-
chać ich i zapoznać się z eks-
ponatami związanymi z tymi 
wydarzeniami. 

Stocznia to miejsce, które 
zapewniało pracownikom i ich 
rodzinom kompleksową opiekę, 
zarówno medyczną jak i kul-
turalno-rozrywkową. Były tu 
drużyny piłkarskie, koło bale-
towe, organizowano dalekie wy-
cieczki, grzybobrania, górskie 
wspinaczki, a legendarna Mar-
lena Dietrich właśnie w stoczni 
dała popis swoich wokalnych 
umiejętności. 

Gorąco zachęcamy, by od-
wiedzić ECS i opisywaną wysta-
wę (potrwa ona do 30 września 
2023 roku). 
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Dorota Patzer

Chociaż Europejskie 
Centrum Solidarności 
powiedziało już dużo 

o stoczni i Solidarności, 
to najnowsza wystawa 
„Stocznia. Człowiek. 

Przemysł. Miasto” jest 
całkiem nowym, dużym 

rozdziałem wpasowanym 
w wyjątkowe przestrzenie 

ECS. Prezentuje bijące 
serca wszystkich ludzi, 
którzy byli ze stocznią 

związani, pracowali w niej, 
działali na jej korzyść  

lub niekorzyść, ale obok 
ich historii nie można 

przejść obojętnie.




